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رئیس جمهور مجتمع پتروش�یمی گچساران 
را جل�وه ای از ش�عار م�ا می توانی�م و تبدی�ل 
ظرفیت های کشور به ثروت توصیف کرد و اظهار 
داش�ت: ملت ایران این هنر را دارد که تحریم و 
تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند و تکمیل 
و بهره برداری از این پروژه یکی از جلوه های این 

هنر ملت ایران است.
به گزارش ایس��نا، س��ید ابراهیم رئیسی در جریان 
دور دوم س��فرهای اس��تانی دولت مردمی به مقصد 
کهگیلویه و بویراحمد، در آیین آغاز عملیات راه اندازی 
پتروش��یمی گچس��اران ضمن تقدیر و تشکر از همه 
مسئولان، مدیران، پیمانکاران، مشاوران، متخصصان 
و کارگران، این پروژه بزرگ صنعتی را گامی مهم در 
جهت رش��د تولید، افزایش اشتغال و امیدآفرینی در 

مردم دانست.
رئیس��ی »تولید زنجیره ای«، »طراحی، مهندسی، 
اب��زار و تجهیزات اس��تفاده ش��ده تمام��ا ایرانی« و 
»افزایش 3 هزار نفری اشتغال« را از جمله ویژگی های 
مهم مجتمع پتروش��یمی گچساران برشمرد و افزود: 

همچنین بهره برداری از این پروژه منجر به جلوگیری 
از هدر رفت ثروت ملی و گاز مشعل ها و مانع آلایندگی 

خواهد شد که اقدامی بسیار ارزشمند است.
رئیس جمهور با تاکید بر اهمیت نقش شرکت های 

بزرگ صنعتی در توس��عه و تامین نیازهای شهرهای 
محل احداث در قالب مسئولیت اجتماعی تصریح کرد: 
بیش از 2 ه��زار و 600 میلیارد تومان برای مصوبات 
استان از محل مسئولیت اجتماعی شرکت های بزرگ 

تصویب ش��ده و طبعا مجتمع پتروشیمی گچساران 
نیز باید در این راستا و در جهت رفع نیازهای مختلف 
اس��تان کهگیلوی��ه و بویراحمد و به ویژه شهرس��تان 

گچساران به وظایف خود عمل کند.
رئیس��ی با بیان اینکه بخش قابل توجه و کار اصلی 
در تکمیل این پروژه بزرگ صنعتی در دولت مردمی 
محقق ش��ده، از همه دس��ت اندرکاران و خانواده های 
آنان که در گرمای 50 درجه به صورت چند ش��یفته 
برای تکمیل پتروشیمی گچس��اران همت گماردند، 

تشکر و قدردانی کرد.
رئی��س جمهور همچنی��ن ج��ذب 17هزارمیلیارد 
س��رمایه برای تکمیل این پروژه را اقدامی بسیار مهم 

و شایسته تقدیر دانست.
وی مجتمع پتروش��یمی گچس��اران را جلوه ای از 
ش��عار ما می توانی��م و تبدیل ظرفیت های کش��ور به 
ثروت توصیف کرد و گفت: ملت ایران این هنر را دارد 
که تحری��م و تهدید را به فرصت و ثروت تبدیل کند 
و تکمیل و بهره برداری از این پروژه یکی از جلوه های 

این هنر ملت ایران است.

رئیس مجلس ش�ورای اس�امی در پاس�خ به 
تذک�ری با ابراز امی�دواری از این که تا پایان ماه 
مح�رم و صفر لایحه عف�اف و حجاب در مجلس 
شورای اس�امی تبدیل به قانون شود، گفت که 
لایحه عفاف و حج�اب در صحن علنی خارج از 

نوبت مورد بررسی قرار خواهد گرفت.
به گزارش ایس��نا، محمدباقر قالیباف در جلسه علنی 
مجلس ش��ورای اس��لامی و در پاس��خ به تذکر فلاحی 
نماینده همدان درباره لزوم تعیین تکلیف لایحه عفاف و 
حجاب اظهار کرد: شکی نیست که لایحه قضایی ارسال 
ش��ده موضوع مهمی اس��ت و به دلیل همین اهمیت با 
قید دو فوریت به مجلس ش��ورای اس��لامی تقدیم شد. 
م��ا در مجلس بحث کردیم که باید همه ابعاد فرهنگی، 
اجتماعی، قضایی و آموزشی این لایحه مورد توجه قرار 
گرفته و دس��تگاه های مختلف هم وظایف خود را انجام 
دهند. وی با اشاره به گزارش کمیسیون فرهنگی درباره 
وظایف دس��تگاه ها در اج��رای قوانین مربوط به حجاب 
اظهار کرد: طبق گزارش کمیسیون فرهنگی ۳۱ دستگاه 
به وظایف قانونی خود عمل نکرده که یک بخشی از آن 
به این موضوع بر می گش��ت که صراحتی در قانون نبود. 
نمونه این اس��ت که مصوبه ش��ورای انقلاب فرهنگی از 
لحاظ قانونی الزام آور نبود. حال س��وال این است که آیا 
نباید این موارد در لایحه عفاف و حجاب ش��فاف شود؛ 
برهمین اس��اس مجلس شورای اسلامی تصمیم گرفت 
که لایحه عفاف و حجاب به صورت یک فوریتی بررسی 
شود. رئیس مجلس شورای اسلامی با بیان این که تمامی 
ابعاد لایحه عفاف و حجاب در کمیسیون های حقوقی و 
فرهنگی مورد بررس��ی قرار می گیرد، تصریح کرد: همه 
ابعاد لایحه مورد بررسی قرار گرفته است لذا درخواست 
دارم که زودتر در کمیسیون های مربوطه تعیین تکلیف 
ش��ود و گزارش آن به صحن علنی ارائه شود. در صحن 

علنی هم با استناد به تبصره یک ماده ۱۰۰ خارج از نوبت 
بررس��ی می شود. قطعا ما قانون ناقص تصویب نخواهیم 
کرد ولی لایحه را خارج از نوبت رسیدگی خواهیم کرد. 
قالیباف با بیان این که نباید موضوعات فرهنگی مربوط 
به لایحه حجاب و عفاف در کمیس��یون فرهنگی حذف 
ش��ود، گفت: بحث فرهنگی و وظایف دس��تگاه ها مهم 
اس��ت؛ درباره این که گفته می ش��ود اختی��ار به نیروی 
انتظامی داده ش��ود این توضیح لازم اس��ت که بگویم 
نی��روی انتظامی ضابط اس��ت و نمی تواند حکم صادر 
کرده و یا جایی را پلمب کند چون خلاف قانون است 
و قاضی باید تصمیم گی��ری کند ما نمی توانیم خلاف 
قانون عمل کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی ابراز 
امی��دواری کرد ک��ه در ماه های مح��رم و صفر قانون 
جامع و کاملی تصویب شود؛ من از کمیسیون مربوطه 
هم پیگیرم که این کار به دقت و س��رعت انجام شود. 
به گزارش ایسنا، احمد حسین فلاحی نماینده همدان 
در مجلس شورای اسلامی در تذکر خود گفت: مطالبه 
مردم تعیین تکلیف لایحه عفاف و حجاب اس��ت تا به 
سرنوشت فضای مجازی مبتلا نشود؛ مواد افزوده شده به 
این لایحه باعث می ش��ود که زمان بررسی طولانی شده 
لذا مطالبه مردم این اس��ت که این لایح��ه زودتر مورد 

بررسی قرار گیرد.

یک کارش�ناس مس�ائل اروپا با بیان این 
ک�ه اروپ�ا نس�بت به مس�ائل کش�ورهای 
مس�یحی از جمله ارمنس�تان حساس�یت 
دارد، معتقد اس�ت: ش�رایط موجود نشان 
می دهد که ارمنستان حال جنگیدن ندارد 
 و ناچار اس�ت ب�ا آذربایج�ان و ترکیه کنار

 بیاید.
علی بیگدلی در گفت وگو با ایس��نا در تحلیل 
خ��ود از دور جدی��د مذاکرات باک��و و ایروان با 
میانجی گری رئیس ش��ورای اروپا در بروکس��ل 
گفت: فراموش نکنیم س��فر پاش��ینیان نخست 
وزیر ارمنس��تان به مراس��م ریاس��ت جمهوری 
اردوغان پیام بسیار مهم و زیادی داشت و نشان 
داد که ارمنس��تان دیگر ح��ال جنگیدن ندارد و 

ناچار است با آذربایجان و ترکیه کنار بیایید.
وی تصری��ح ک��رد: ب��ا توجه به اینک��ه اکنون 
آذربایج��ان کریدور ش��مال-جنوب و همچنین 
غرب - ش��رق را گس��ترش می دهد در صورت 
نهایی شدن این کریدور ارتباط با آن سوی قفقاز 
قطع می شود و کامیون های ایرانی نمی توانند 
رفت و آم��د کنند حتی ای��ران در نزدیکی این 

منطقه مانور نظامی برگزار کرد.
این کارشناس مس��ائل اروپا خاطرنشان کرد: 
ارمنس��تان به این نتیجه رس��یده ک��ه مقاومت 
نتیجه ای ندارد و از طرفی روسیه هم ارمنستان 
را تش��ویق ک��رد با آن ه��ا به نوعی کن��ار آید. 
ازطرفی  ارمنس��تان یک کش��ور مسیحی است 
 و اروپا در مورد کش��ورهای مسیحی حساسیت

دارد.
بیگدلی با بیان این که توافقات ایروان و باکو از 
نظر ژئوپلیتیکی به ضرر ما تمام می شود، گفت: 
براساس ش��رایط به وجود آمده ارمنستان ناچار 
ش��د بین دو دوس��ت قدرتمند یعنی آذربایجان 
و ترکی��ه تصمیم گی��ری کند. در نظر داش��ته 
 باش��یم که جدا افتادگی ژئوپلیتیکی ما مطلوب

 نیست .
این اس��تاد دانش��گاه یادآور ش��د: راه اندازی 
کریدور شرق - غرب  می تواند تا آسیای مرکزی 
ادامه یابد حتی مانور نظامی که پاکستان و ترکیه 
در خزر انجام دادند در همین راستا بود. بنابراین 
ای��ن  کریدور با عبور از خزر به آس��یای مرکزی 
نزدیک ش��ده و نهایتا به طرح یک کمربند-یک 

جاده می رسد.
وی درباره ای��ن که آیا حمایت اروپا برای حل 
و فصل این مناقشه میان ارمنستان و آذربایجان 
در ادام��ه سیاس��ت ناتو برای گس��ترش در این 
منطقه و نزدیک ش��دن به خزر اس��ت، گفت: به 
هی��چ وجه ناتو به این منطق��ه نخواهد آمد زیرا 
ای��ن مناطق از نظر ژئوپلیتیک��ی برای غربی ها 
اهمیتی ندارن��د و تلاش و حضور برای بودن در 

این منطقه برای مهار کردن ایران است.

در پاسخ به تذکر فلاحی

قالیباف:لایحهعفافوحجابخارجازنوبتدرمجلسبررسیمیشود
یک کارشناس مسائل اروپا مطرح کرد

اروپاازمیانجیگریمیانایروانوباکوبهدنبالچیست؟

ملتایرانهنرتبدیلتهدیدبهفرصترادارد
رییسی در مراسم آغاز عملیات راه اندازی پتروشیمی گچساران:

   ورودی اول
 با گذش��ت بیش از 15 ماه از زمان آزادسازی 
واردات خودروهای صف��ر خارجی هنوز واردات 
این نوع خودروها به ش��کل کامل انجام نش��ده 
اس��ت لذا از اصلی ترین دلای��ل این تاخیر می 
توان به کمبود ارز، مش��کلات س��وئیفت مالی و 
عدم مش��ارکت ش��رکتهای معتبر بین المللی و 

همکاری آنها با ایران نام برد.
اینکه مسئولان اعلام می  کنند واردات تسهیل 
ش��ده و خودروها پش��ت در گمرک رسیده اند 
اما از آن س��و مشاهده می ش��ود که خودرو های 
خارج��ی نه تنها وارد بازار نش��ده بلکه ترخیص 
هم نش��ده اند به ابهامات واردات خودرو بیشتر 

دامن می زند!
به نظر می رس��د چالش تامین ارز برای ورود 
خ��ودرو، چه ن��و و چه کاکرده، وج��ود دارد لذا 
متولیان بهتر است به صورت شفاف موانع ورود 
خودرو های خارجی با وجود تس��هیل در تجارت 
ک��ه می تواند منجر به واردات میلیون ها خودرو 
ش��ود را به مردم و متقاضیان خرید خودروهای 

خارجی اعلام نمایند.
واردات خودروهای نو و حتی کارکرده خارجی 
نه تنها به لحاظ قانونی مشکلی ندارد که سازمان 
ملی اس��تاندارد نیز تسهیلاتی را برای ورود آنها 
به کش��ور در نظر گرفته اس��ت که ب��ا توجه به 
اخبار منتشر شده اخیر تنها دلیلی که می تواند 
جلوی وارد خ��ودرو به کش��ور را بگیرد چالش 

تامین ارز است.
آن ط��ور که رئیس س��ازمان ملی اس��تاندارد 
می گوی��د از جمله برنامه های دولت س��یزدهم 
در س��ال جاری، بهار خدمت بود که در جریان 
اجلاسیه مدیران دولتی در فروردین سال جاری 
رونمای��ی گردید لذا س��ازمانها و دس��تگاه های 
مختل��ف نیز با توجه به این برنامه باید ش��رایط 
تس��هیل گری در حوزه مرتبط با فعالیت خود را 

در دستور کار قرار دهند.
مهدی اس��لام پن��اه تاکید کرده که س��ازمان 
ملی اس��تاندارد با توجه به ح��وزه فعالیت خود 
برنامه تس��هیل گری در حوزه صادرات و واردات 
از جمل��ه واردات خودرو را در دس��تور کار قرار 
داده و مدعی ش��ده که ش��رایط ب��رای واردات 
و ص��ادرات ب��ه نحوی تس��هیل گری ش��ده که 
 واردکننده و صادرکننده هیچ مش��کلی نداشته

 باشند.
  ورودی دوم

 یک کارشناس بازار سرمایه درباره مزیت های 

عرض��ه خودرو ه��ای خارجی در ب��ورس گفت: 
بورس کالا بازاری ش��فاف اس��ت و تجربه موفق 
عرضه خودرو ه��ای دیگنیتی و فیدیلتی در این 

ب��ازار، منعکس کننده این پیام اس��ت که عرضه 
خودرو ه��ای خارج��ی در ب��ورس کالا با همان 
موفقیت��ی روبرو خواهند ش��د ک��ه در خصوص 

خودرو های مذکور شاهد بودیم.
رض��ا کاهه با بی��ان اینکه همزم��ان با عرضه 
خودرو های داخلی س��ود س��وداگران قطع شده 

اس��ت اظهار کرد: اکنون با در نظر گرفتن وجود 
چنین مزیت، می توان انتظار داشت که با عرضه 
خودرو ه��ای وارداتی در ب��ورس کالا، این قبیل 
اتومبیل ه��ا نیز مانند دیگ��ر خودرو های عرضه  
ش��ده در این بازار از گزند دلالی س��وداگران در 

امان باشد.
وی، کشف قیمت حقیقی خودرو  های وارداتی 
را از دیگر مزیت های عرضه خودرو در بورس کالا 
عنوان کرد و اف��زود: همزمان با خلع یدَ دلالان 
بازار خ��ودرو از سیس��تم توزی��ع اتومبیل های 
واردات��ی، فرآیند کش��ف قیمت ای��ن خودرو ها 
روندی معقول و متناسب را طی خواهد کرد و به 
بیان ساده تر، به دلیل عدم دخالت سوداگران در 
عرضه خودرو های خارجی، قیمت هایی حقیقی 
و متناسب با قدرت خرید مصرف کنندگان برای 

این اتومبیل ها تعیین خواهد شد.
کاه��ه، ایج��اد ش��فافیت در زنجی��ره عرضه 
و تقاض��ای خودرو ه��ای واردات��ی را از دیگ��ر 

مزیت ه��ای عرض��ه اتومبیل ه��ای واردات��ی در 
ب��ورس کالا بی��ان کرد و توضی��ح داد: همزمان 
با انتش��ار خب��ر آزادس��ازی واردات خودروهای 
خارجی، عده ای بر این باور بودند که در فرآیند 
اجرای چنین سیاستی تنها افرادی خاص منتفع 
خواهند ش��د و مصرف کنندگان اصلی از مزایای 
واردات خودرو بی نصیبب خواهند ماند در حالی 
که با الزام عرضه خودرو های وارداتی در بورس، 
رون��د معاملات در تمام مراحل ش��فاف و واضح 

خواهد بود.
  ورودی آخر

از ق��رار معلوم در این بی��ن مخالفان خاموش 
نیز وجود دارند که بزرگترین مانع شتاب گیری 
ورود خودروهای خارجی به کش��ور هس��تند و 
به گفته کارشناس��ان، یکی از آنها خودروسازان 

داخلی هستند.
ظاهراً خودروس��ازان داخلی بی��م آن را دارند 
که ب��ا واردات خودروهای نو و یا حتی کارکرده 
خارجی به کشور، بازار محصولاتشان تحت تاثیر 
آن ق��رار گرفت��ه و توقع��ات کم��ی و کیفی از 
تولیدات آنها بالا برود، از همین رو پش��ت  پرده 
به سیاستگذار از خطر واردات سخن می گویند.

همی��ن چن��د روز پی��ش نی��ز در گ��زارش 
پژوهشکده پولی و بانکی مشخص شد نرخ رشد 
تولید خودرو در کش��ور طی خرداد ماه امس��ال 
کاهش یافته و از آن س��و س��رعت انبار ش��دن 
خودروها بالا رفته اس��ت. این در حالی است که 
برخی از صاحب نظران معتقدند که این اقدامات 
به  عمد از س��وی خودروسازان صورت می گیرد 
و هدف این اس��ت که باب��ت واردات خودرو به 
سیاس��تگذار هش��دار داده شود تا ش��اید ترمز 

واردات خودرو را بکشد.
ب��ا این اوصاف و در کنار خودروس��ازان اما، از 
ذی نفعان پشت پرده و همچنین مدافعان تولید 
داخل نیز به  عنوان دیگر مخالفان واردات خودرو 
یاد می شود که نقش غیر قابل انکاری در کُندی 

ورود خودروهای خارجی به کشور دارند.
بدین ترتیب و با تمام مباحثی که در خصوص 
واردات خودروه��ای ن��و و کارک��رده خارجی از 
سوی مسئولان دولتی و وکلای مجلسی صورت 
گرفته اس��ت حال این سوال مطرح می شود که 
واردات خودروهای وارداتی در فاز اول از مناطق 
آزاد به این زودی ها عملیاتی خواهد شد یا اینکه 
مجدداً باید مصوبه و دستورالعمل دیگری صادر 
ش��ود و چند ماه دیگر به درازا کشیده و برنامه 

ریزی شهروندان زیر و رو گردد؟!

 انتظار ارز 
در آن سوی مرز!

بررسی آخرین مشکلات ورود خودروهای خارجی 
به کشور از نگاه "عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

اواخر تیر ماه ۱۴۰۲ س�خنگوی ش�ورای نگهبان اعلام کرد واردات خودروهای خارجی 
از نظر این ش�ورا مخالف ش�رع و قانون اساسی نیس�ت... در همین حال، سازمان ملی 
اس�تاندارد نیز از تس�هیل ورود خودرو به کش�ور خبر داد که همانا میلیون ها دستگاه 
خودرو این امکان را دارند تا در بازه زمانی کوتاه فوراً وارد کش�ور شوند اما بعداً خبری 

نشد!
با توجه به اظهارات مسئولان دولتی که به نظر می رسد آزادسازی واردات خودرو رنگ 
و ب�وی واقعی به خود گرفته اس�ت ام�ا، متولیان امر باید به صورت ش�فاف اعلام کنند 
که مش�کل اصلی در واردات و ترخیص خودرو کجاس�ت که با وجود این وعده ها، هنوز 

هم متقاضیان و مش�تریان ش�اهد ورود خودرو های خارجی به ب�ازار نبوده و بلاتکلیف 
مان�ده ان�د! به  اعتقاد کارشناس�ان حوزه خ�ودرو، فاصله اس�تاندارد خودروهای فعلی 
س�اخت داخل با اس�تانداردهای جهانی بر همگان آش�کار اس�ت که این موضوع لزوم 
تغییر در عملکرد خودروسازان را بیش از پیش نشان می دهد و به  نظر می رسد سازمان 
استاندارد باید جدی تر وارد کار شده و در ارتقای کیفیت تولیدات داخلی نقش آفرینی 
کند که اگر اینگونه نش�ود مردم رغبتی برای خری�داری خودروهای بی کیفیت داخلی 
نخواهند داشت و اشتیاق ها جهت تهیه خودروهای خارجی حتی کارکرده هم افزایش 

خواهد یافت که آن هم چندین ماه است که در هاله ای از ابهام قرار دارد...

یک کارشناس سرمایه 
می گوید با عرضه 

خودرو های وارداتی 
در بورس کالا می 

توان انتظار داشت که 
مانند دیگر خودرو های 

عرضه  شده در این 
بازار از گزند دلالی 
سوداگران در امان 

باشند!

خشکشدنکاملدریاچهاورمیه؛
بحرانیمنطقهای!

در برخ��ی از خبرها خواندی��م و دیدیم که تراز 
دریاچه اورمیه به پایین ترین سطح حداقل در ۵۰ 
س��ال گذشته رسیده اس��ت که به نظرکارشناسان 
حتی از وضعیت س��ال ۱۳۹۴ نیز پایین تر اس��ت. 
در نقط��ه مقابل س��تاد احیای دریاچ��ه اورمیه از 
بهبود نس��بی ت��راز آن خبر میده��د. بارها و بارها 
در این روزنامه نس��بت به وضعیت بحرانی دریاچه 
اورمیه خبر، مقاله، گزارش و تحلیل نوش��تیم تا به 
گوش مس��ئولان ومردم برسد ش��اید راه چاره ای 
بیابند ت��ا وضعیت از آنی که بود بدتر نش��ود ولی 
اوضاع جوی به خصوص خشکس��الی های متوالی 
هم دستبه دس��ت بعضی از اهمال کاری ها داد تا 

شاهد وضعیت کنونی باشیم.
 عوام��ل مختلف��ی در وضعیت کنون��ی دریاچه 
اورمیه دخیل بوده اند. یکی از علل مهم خشک شدن و کاهش آب دریاچه ارومیه در 
گذر زمان عدم حضور موثر و مش��ارکت مردم محلی در تصمیم سازی، تصمیم گیری 
و بهره برداری ها بوده است. شاید آگاهی بیشتر مردم منطقه واستفاده از راه کارهای 
برخی کارشناس��ان محلی می توانست بیش��تر از اقدامات بعدی انجام شده موثر واقع 
ش��ود. از ابتدا توسعه ناپایدارهم مساله ای مضر برای دریاچه ارومیه بود که زنگ خطر 
آن توس��ط کارشناس��ان داخلی و خارجی در ۲۴ سال قبل نواخته شد ولی به آنتوجه 
جدی نش��د تا ش��اهد چنین وضعیتی باش��یم. در مجموع می توان ۴ عامل را عامل 
خشک شدن دریاچه ارومیه دانست که شامل برداشت بیش از حد مجاز از منابع آبی 
حوضه آبریز دریاچه، توسعه بی رویه بخش کشاورزی در اطراف دریاچه با بهره برداری 
از آبه��ای این حوضه، س��اخت جاده میان گ��ذر دریاچه اورمیه و در نهایت، تش��دید 

تغییرات اقلیمی و وقوع خشکسالی در کنار سه عامل دیگراست.
دریاچ��ه اورمیه که زمانی ب��ه عنوان بزرگترین دریاچه داخلی ای��ران و البته با دارا 
بودن اکوسیستمی با ارزش در جهان و ایران، همواره برای دانشمندان، محققان، علاقه 
مندان به محیط زیس��ت و البته بسیاری از افراد دیگر ارزشمند و نقطه حساسی بوده 
اس��ت و از س��ال ۱۳۴۶ به دلیل موقعیت و ویژگی های طبیعی و اکولوژیکی که دارد 
به عنوان پارک ملی به ثبت رس��ید. حدود ۹۰ درصد دریاچه اورمیه تا پیش از س��ال  
۱۳۹۴ خش��ک ش��د، اگرچه اقداماتی انجام و پس از این تاریخ باعث احیای نسبی آن 
ش��د اما خشکس��الی این روند را با توقف و کندی مواجه کرده است و اکنون اگر اقدام 

عملی موثر انجام  نشود دریاچه نفس های آخر را می کشد.
خش��ک شدن کامل دریاچه اورمیه موضوع سهل و آسانی نیست خطراتی که ایجاد 
می کند نه تنها شمال غرب وشاید غرب کشور را بلکه با طوفان های نمکی چهار کشور 
آذربایجان ، ارمنستان، ترکیه و عراق را دربرمی گیرد .علاوه بر این حیات وحشی که 
در جزایر دریاچه اورمیه بود نیز از بین خواهد رفت. البته  باید قبل از رس��یدن حجم 
آب آن به ۱ میلیارد متر مکعب که زمانی ۳۰میلیارد متر مکعب بود اندیشیده می شد 
ح��ال راهکارها فایده ای دارد یا نه؟ معلوم نیس��ت. طبق گ��زارش تحقیقی که اخیرا 
توسط یکی ازدانشگاه های کشور انجام شده است ادعا می شود با روند کنونی دریاچه 
در ش��هریورماه جاری خشک خواهد شد، اگر این گزارش درستباشد تناقض جدی با 
گزارش های س��تاد احیای پریاچه اورمیه به وجود می آید. در تیرماه جاری این ستاد 
از تلاش شبانه روزی خبرداد که با اجرای طرح انتقال آب از کانی سیب و پساب های 
شهری  امید می رود وضعیت بحرانی دریاچه بهبود یابد و از بهبود تراز  آب در یاچه 
اورمی��ه خبر داد. در ه��ر صورت وضعیت واقعی دریاچه از موث��ر نبودن اقدامات خبر 
می دهد تا جایی که اخیرا اس��تاندار آذربایجان شرقی در نشست کارگروه ملی نجات 
دریاچ��ه اورمیه در حضور معاون اول رئیس جمهور در اورمیه گفت: »به رغم اقدامات 
ارزشمند انجام شده در حوزه نجات دریاچه، تصمیمات با اجرا فاصله دارد که این امر 

ما را دچار مشکل می کند.«
در پایان باید گفت اگر اقدام عملی موثری صورت نگیرد و شاهد خشک شدن کامل 
دریاچه اورمیه باشیم، این بحران به بحران زیست محیطی منطقه ای تبدیل می شود 

که مهار آن دیگر به این سادگی ها نخواهد بود! 
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